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Råd för funktionshinderfrågor 

vid fastighetsnämnden och 

miljö- och hälsoskyddsnämnden 

PROTOKOLL 3/2019  

  

 

 

   
 

 Tid Måndagen den 8 april 2019  

Kl. 13.00 – 15.00 
   

 Plats Gamla Biblioteket, Tekniska Nämndhuset 
   

 Justerat  

  

 

 

Stefan Mattsson Dolores Back 

  

 
Närvarande  

 Ledamöter: 

 Stefan Mattsson (SRF), ordföranden 

Dolores Back (HSO/NHR), vice ordföranden  

Amir Amirriazi (DHR)  

Jesper Kihlberg (HSO/ÅSS)  

Eva Söderbärj (HSO/FUB)  

Britt-Inger Stjernström (HSO/R)  

 
Tjänstemän: 

 Rådets sekreterare Julia Steen 

Föredragande förvaltningschef Anna Hadenius, 

Miljöförvaltningen 

Föredragande Olle Henriksson från fastighetskontoret,  

Karin Hagelberg, arkitekt, och Cecilia Calero, 

tillgänglighetskonsult, från Tengbom. 

 

 
 

 § 1 
Val av justerare  
 
Beslut 

Rådet utser vice ordföranden Dolores Back att 

tillsammans med ordföranden Stefan Mattsson justera 

dagens protokoll.  

 

 § 2  
Dagordningen fastställs 
Dagordningen godkänns med följande ändring:  

 

 Tillägg under § 10, Övriga frågor anmäls.  
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 § 3 
Föregående protokoll 
Rådet godkänner protokoll nr 2/2019 från den 11 mars 

2019 och lägger det till handlingarna. 

 

 § 4 
Inkomna skrivelser och protokoll 
 

a) Protokoll 1/2019 från rådet för 

funktionshinderfrågor vid trafiknämnden och 

Stockholms Stads Parkerings AB den 28 januari 

2019 

 

Beslut  

Rådet går igenom protokollet och lägger det till 

handlingarna.  

 

 § 5 
Inkomna remisser 
Inga remisser av intresse för rådet har inkommit inför 

dagens sammanträde. 

 

 

 § 6 
Ärenden tagna på delegation 
Inga ärenden är tagna på delegation inför dagens 

sammanträde. 

 

 

 Genomgång av ärenden 
 

 § 7 
Miljöförvaltningen 
Miljödirektör Anna Hadenius presenterar verksamheten.  

 

Rådet håller en presentationsrunda.  

 

Miljödirektör Anna Hadenius håller en kort presentation 

om sin bakgrund och sitt nuvarande uppdrag som ny 

miljödirektör. Anna Hadenius berättar övergripande om 

miljöförvaltningens verksamhet samt vilka huvudsakliga 
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ansvarsområden respektive avdelning har. 

Miljöförvaltningen arbetar bland annat inom områdena 

energi- och klimat, stadsmiljö, luft, vatten och kemikalier.  

Livsmedelskontroll, hälsoskydd och miljötillsyn är andra 

ansvarsområden, liksom att bistå staden, bolag och andra 

förvaltningar, med expertkompetens inom miljö- och 

klimatfrågor.  

Miljöförvaltningen är en tillsynstung myndighet som är 

väldigt lagstyrd, av bland annat miljöbalken, 

livsmedelslagstiftningen, tobakslagstiftning och 

strålskyddslagstiftning.  

 

Rådet frågar vilka frågor som miljöförvaltningen arbetar 

med lokalt och vilken tillsyn och vilka restriktioner som 

kan ges till medborgare och företag?  

Anna Hadenius svarar att miljöförvaltningen inte utövar 

tillsyn över enskilda individer utan gentemot 

verksamhetsutövare eller exempelvis fastighetsägare. 

Tillsyn kan ske över egna verksamheter, såsom våra egna 

skolor och förskolor, då sker tillsynen ofta gentemot 

fastighetsägarna.   

 

Rådet frågor om miljöförvaltningens roll avseende 

tillsynen av dubbdäcksförbudet och av eventuell ny 

miljözon.  

En diskussions förs kring hur dubbdäcksförbudet och hur 

eventuell ny miljözon ska övervakas för bästa möjlig 

efterlevnad av förbuden. Anna Hadenius informerar att 

övervakning av att förbudet efterföljs är polisens 

ansvarsområde. Det kan vara önskvärt att få till en 

ändring i regelverket så att andra resurser kan tillsätta för 

att övervaka och se till att miljözonen efterlevs bättre, för 

att förbättra luftmiljön. 

 

Rådet tar upp frågan kring tydligare innehållsdeklaration 

på livsmedel. Ofta är bokstäverna små och kontraster är 

nästan obefintliga. Det är viktigt att konsumenter tydligt 

kan utläsa vad produkten innehåller, speciellt utifrån 

allergisynpunkt. Vidare lyfter rådet att 

innehållsdeklarationen på vissa produkter, ofta i privata 

livsmedelsbutiker, inte står på svenska och frågar om det 
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finns regler att innehållsdeklarationen ska vara på 

svenska? 

Anna tar med sig frågan och återkommer. 

 

Aktuellt på miljöförvaltningen: 

 Ny Kemikalieplan. 

 Nytt miljöprogram för den här mandatperioden 

inklusive en handlingsplan för klimatet.  

- Detta är en viktig fråga för hela staden och 

flertalet andra förvaltningar och bolag med 

arbetar med denna.   

 Miljön i Stockholm. En rapport som görs var fjärde 

år och ska nämndbehandlas i april.  

 Åtgärdsprogram för buller. 

 Handbok för gröna lösningar för god ljudmiljö  

 Rekommendationer konstgräs, gummigranulat och 

platsgjutet gummi och handlingsplan för minskad 

spridning av mikroplaster.  

Anna Hadenius och rådet för en diskussion kring 

rekommendationen och rådet önskar att få vara med 

i arbetet framöver kring rekommendationen.  

 Handlingsplan för minskad spridning av 

mikroplaster.  

 

Framtida samarbete:  

En diskussion förs om hur samarbetet mellan kontoret och 

rådet kan se ut framöver. Rådet lyfter att de tycker att det 

är svårt att hitta frågor som de kan driva då mycket är 

reglerat i lag eller bestäms nationellt och inte lokalt.  

Anna Hadenius understryker att det är bra om kontoret 

kan involvera rådet tidigt i processer. Rådet frågar om 

man kan ha kontinuerliga möten där kontoret presenterar 

vilka projekt som är på gång. Anna tar med sig frågan 

kring samarbetsformen och understryker att det är viktigt 

att dialog finns och att rådet kommer in i rätt fas. I höst 

remitteras förslaget till ny Kemikalieplan, vilket borde 

vara intressant för rådet. Även miljöprogrammet ska 

remitteras efter sommaren. Om intresse finns kommer 

förvaltningen gärna och presenterar materialet på något av 

rådets möten.  
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Rådets övriga kommentarer och frågor 

Rådet frågar om allergiaspekten finns med i planeringen 

vid plantering av nya träd. Det hade varit önskvärt  om 

växlighet även kan väljas utefter den art som har mindre 

pollenpåverkan. Rådet frågar om allergiaspekten räknas in 

och om detta är något som miljöförvaltningen är med och 

påverkar?   

Anna Hadenius svarar att miljöförvaltningen inte är med 

och väljer vilka träd som ska planteras.  

 

Vidare lyfter rådet att det är bra att det har blivit rökfritt 

på vissa ställen, men det att det är viktigt att fortsätta 

arbetet mot ett rökfritt Stockholm utifrån bland annat 

allergi- och astma synpunkt.  

 

Rådet tackar för dragningen och ser fram emot ett gott 

samarbete.  

 

 § 8 
Förberedelser av frågor inför rådets möte med  
fastighetsnämndens presidier 
Förra årets minnesanteckningar samt budgettexter 2019 är 

utsända tidigare.   

 

Rådet diskuterar olika frågeställningar inför mötet med 

fastighetsnämndens presidium den 13 maj 2019.  

Beslut 

Rådet beslutar att skicka följande frågeställningar till 

presidiet inför deras möte:  

 

1) Rådet önskar diskutera hur man på ett bra sätt ska 

kunna sprida kunskap om tillgänglighetsfrågor på 

förvaltningen. Rådet föreslår att samtliga projektledare 

på kontoret får genomgå en utbildning i 

tillgänglighetsfrågor.   
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 § 9 
Förberedelser av frågor inför rådets möte med  
miljö- och hälsoskyddsnämndens presidier 
Förra årets minnesanteckningar samt budgettexter 2019 är 

utsända tidigare.   

 

Rådet diskuterar olika frågeställningar inför mötet med 

miljö-och hälsoskyddsnämndens presidium den 13 maj 

2019.  

 

Beslut 

Rådet beslutar att skicka följande frågeställningar till 

presidiet inför mötet:  

 

1) Rådet önskar diskutera kring användandet av och 

tillsynen för gummigranulat och mikroplaster. Rådet 

anser att det är en viktig fråga som behöver belysas och 

bevakas.  

Vilket ansvar har miljö- och hälsoskyddsnämnden och 

hur bevakar man användandet av gummigranulat och 

spridningen av mikroplaster, speciellt till dagvattnet. 

Vilken tillsyn finns det idag?   

2) Hur bevakar miljö- och hälsoskyddsnämnden 

näringsidkare som har säljer livsmedel där 

innehållsdeklarationen inte står på svenska?  

För personer med allergier är det viktigt att kunna 

utläsa vad produkten innehåller. Då är det viktigt både 

viktigt att innehållsdeklarationen är tydlig, bokstäverna 

är läsbara, och att det står på svenska.  

 

 § 10 
Bevakningslistan 
Elin Mårtensson går igenom uppdateringarna av 

bevakningslistan tillsammans med rådet. Elin informerar 

bland annat att Erik Tedesjö kommer och berättar om 

projektet Tekniska nämndhuset på rådets möte den 10 juni 

och att Karin Gärdenäs eventuellt kommer den 10 juni 



 

 Råd för funktionshinderfrågor 2019-04-08 
 

 Sida 7 (9) 

 
  

 

 

 
 
 

 
www.stockholm.se  

och berättar om Medborgarhuset.  

 

Rådet frågar om Stadsbiblioteket, om det planeras att 

utrymma ljudbiblioteket? Rådet frågar också om mer 

budget tilldelats till projektet Gubbängen. Elin 

Mårtenssson tar med sig frågorna och återkommer.  

 

Vidare frågar rådet om eventuellt besök på Druvmusten. 

Elin informerar att det är endast en liten del som är publik 

och då Druvmusten nu har öppnat så kan rådet besöka 

Druvmusten om man vill göra det. Men inget besök 

planeras från fastighetskontorets sida.  

 

 § 11 Fastighetskontoret - Östermalmshallen  
Föredragande Olle Henriksson från fastighetskontoret och  

Karin Hagelberg, arkitekt, samt Cecilia Calero, 

tillgänglighetskonsult, från Tengbom. 

 

Karin Hagelberg från Tengbom Arkitekter berättar 

övergripande om projektet, var man är i projektet och 

vilka delar som bevakas. Just nu är man mitt under 

byggproduktion och hyresgästanpassning för handlarna i 

saluhallen. Arbetet med invändig skyltning är påbörjat 

och sker i samarbete med tillgänglighetskonsulten för att 

få rätt med kontraster, placering med mera. 

 

Under projektets gång har önskemål om fler sittplatser i 

saluhallen ökat. Saluplatser har anpassats för att ha fler 

sittande matgäster.  Tillgänglighetskonsult Cecilia Calero 

berättar att exempelvis höjden på diskarna är anpassade så 

att alla, inklusive personer i rullstol, ska ha möjlighet att 

ha kontakt med handlarna.  

Vidare berättar Karin Hagelberg att kännbara gångstråk 

samt kontrastmarkering i golvmaterialet på trappsteg och 

ramper finns. Kontrastmarkering finns även på 

hotelldelen. Det finns en stor orienteringstavla som är 

placerad i huvudentrén. Orienteringstavlan är taktil och 

planlösningen är tredimensionell så man kan med hjälpa 

av händerna lokalisera sig.  
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En diskussion förs om tillgängliga entréer. Karin 

Hagelberg berättar att markering finns på de stora 

glaspartierna i entrén. Markeringen är placerad på två 

nivåer, en högre och en längre, en har mörk kulör och en 

har ljus kulör. Detta för att markeringarna ska synas 

oberoende bakgrund.  

Rådet understryker att både placeringen och olik kulör på 

markeringen är väldigt bra.  

 

Tillgängliga toaletter finns med i samtliga 

gästtoalettpaket. Det finns även tillgängliga gästtoaletter 

på hotellsidan.   

 

Rådet frågar om hur det ser ut med frångängligheten? 

Karin Hagelberg svarar att säker utrymningsplats finns 

och att man har ett tätt samarbete med brandkonsulten 

under projektets gång.  

 

Rådet frågar om rådets synpunkter tagits tillvara från förra 

mötet med tillgänglighetskonsulten.  

Cecilia Calero svarar att rådets synpunkter har tagits 

tillvara och man arbetat in alla synpunkter som är möjliga 

att få in. Det är en gammal byggnad och därav kan 

begränsningar uppkomma. Cecilia understryker att hon är 

nöjd med resultatet.  

 

Rådets kommentarer  

Rådet tackar så mycket för föredragningen och 

understryker att de är väldigt nöjda med resultatet. Många 

tillgänglighetsaspekter har tagits tillvara och blivit 

åtgärdade på ett bra sätt. Vidare tycker rådet att man tagit 

till sig väldigt mycket av rådets synpunkter under 

processens gång och anser att det givit gott resultat. Rådet 

lyfter att detta kan vara en kandidat för St:Julian priset. 

Rådet önskar gärna besöka Östermalmshallen innan 

öppning. Kontoret återkommer med datum för detta.  

 § 12 
Rådsgemensam bevakningslista  
Rådsgemensam bevakningslista är bifogad.  
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Beslut  

Rådet beslutar att bordlägga ärendet.  

 
 

 § 13 
Övriga frågor 
 

 Rådet lyfter frågan om Sweco-rapporten inför det 

gemensamma rådssammanträdet med 

idrottsnämndens råd för funktionshinderfrågor den 

15 maj 2019. Rådet önskar att få ta del av 

underlaget inför mötet.  

 

 

 

Vid protokollet 

 

 

Julia Steen 

 


